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Protokół Nr 50-07/2014 z  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska 

z dnia 17 kwietnia  2014 r. 
w  Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 003 

 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Daszczyńska.  

Przewodnicząca stwierdziła kworum i otworzyła posiedzenie.  

Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała o wpłynięciu do Komisji następujących 
druków:  nr 1262, 1261 i 1219.  
 
Komisja podjęła decyzję o niewprowadzaniu druku nr 1219 (w sprawie 
przeprowadzenia na terenie Miasta Gdańska konsultacji społecznych projektu „BudŜet 
Obywatelski 2015 w Gdańsku”)  do obrad.  
 
Druk nr 1219 stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
 

Uwzględniając powyŜsze porządek posiedzenia przedstawia się następująco: 
 

1. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1262 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-2040. –  
druk nr 1261 
 

3. Sprawozdanie z działalności Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień  
za 2013 r. 

 
4. Ponowne wprowadzenie punktów za aktywność wolontariacką w gdańskich 

szkołach.  
 

5. Propozycje zmian w pieczy zastępczej (Wnioski pokontrolne dotyczące MOPR) 
 

 
6. Podsumowanie działań Pełnomocnika Prezydenta Miasta Gdańska  

ds. Seniorów  
 
7. Sprawozdanie z działalności MOPR za rok 2013 oraz ocena zasobów pomocy 

społecznej za rok 2013 wraz z rekomendacjami. 
 
PowyŜszy porządek przyjęto jednogłośnie 4 głosami „za”.  
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      PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1262 

 
Druk nr 1262 stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  
 
Jarosław Formela – Kierownik Referatu Ekonomicznego w Wydziale Rozwoju 
Społecznego zreferował projekt uchwały.  
 
Nie było Ŝadnych pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 51-08/217/74/2014 – załącznik nr 6 do protokołu.  
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-2040. –  
druk nr 1261 
 
Druk nr 1261 stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  
 

Jarosław Formela – Kierownik Referatu Ekonomicznego w Wydziale Rozwoju 
Społecznego zreferował projekt uchwały.  
 
Nie było Ŝadnych pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 51-08/218/75/2014 – załącznik nr 8 do protokołu.  
 
     PUNKT 3 
Sprawozdanie z działalności Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień  
za 2013 r. 
 
Adam Landowski – Dyrektor Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień oraz 
Radosław Nowak – GCPU przedstawili sprawozdanie, które stanowi załącznik nr 9 
do protokołu.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Odnośnie „networkingu” w jaki sposób dotarła informacja do szkół 
ponadgimnazjalnych i gimnazjalnych w Gdańsku? Czy to były plakaty, informacja do 
dyrekcji? 
 
Radosław Nowak – GCPU 
Była informacja do dyrekcji poprzez librusa. 
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śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Ale jak wiemy librus jeszcze nie wszędzie działa, tym bardziej na początku 2013 
roku.  
 
Radosław Nowak – GCPU 
Była równieŜ  informacja na naszych stronach,  na stronie Gdańska, poprzez librusa 
oraz poprzez informacje do szkół. Program networkingowy polega na tym, Ŝe 
docieramy do młodzieŜy na forach, które zajmują się takim rozpowszechnianiem 
informacji bądź wymiany informacji o uŜywaniu róŜnych substancji.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Czyli młodzieŜ, która nie ma problemu, nie miała moŜliwości zetknąć się  
z informacją o networkingu?  
 
Radosław Nowak – GCPU 
My do takich osób  nie docieramy jakoś szczególnie.   
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Czyli to nie jest profilaktyka skoro jest nastawienie tylko do osób zaŜywających. 
 
Radosław Nowak – GCPU 
To jest profilaktyka selektywna czyli dla tych grup, które potencjalnie są zagroŜone 
zaŜywaniem róŜnych substancji, natomiast nie jest to profilaktyka podstawowa, 
która obejmuje wszystkich.  
 
Adam Landowski – Dyrektor Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień  
Jeśli chodzi o ilość konsultacji, których udzielono w Poradni pracując metodą 
networkingu to było ok. 120, ilość zapisanych postów na forach internetowych ok. 
30, na facebooku jest ponad 270 wiadomości i postów w tym zakresie. Udzieliliśmy 
ponad 200 publikacji na temat poradni w róŜnych grupach tematycznych na 
facebooku.  
 
Radosław Nowak – GCPU 
To jest program celowany w określoną grupę.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
A co z młodzieŜą, która nie ma jeszcze styczności z uŜywkami? 
 
Radosław Nowak – GCPU 
To są programy realizowane przez jednostki szkolne. My robimy nabory na wszystkie 
programy profilaktyczne szkolne, opiniujemy je, dajemy im wytyczne  
i konsultujemy ze szkołami. Jesteśmy za małą jednostką Ŝeby we wszystkich 
szkołach pracować. Przygotowujemy i wspieramy organizatorów tych programów 
profilaktycznych, którzy juŜ bezpośrednio współpracują z tymi szkołami. Jest 
kilkanaście tysięcy młodych ludzi, którzy byli objęci w 2013 roku przez programy 
profilaktyczne realizowane przez szkoły.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
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Chciałam jeszcze zapytać o finanse, państwa wydatki w 2013 roku wyniosły 
1490902 zł, w tym wydatki osobowe 1032506 zł.  
 
Adam Landowski – Dyrektor Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień  
To są koszty wynagrodzeń osób specjalistów, którzy w tym pracują. 
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Ale czy to dotyczy tylko tych 16 osób?  
 
Adam Landowski – Dyrektor Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień  
Są równieŜ inne wynagrodzenia, to są na przykład umowy zlecenia dla osób, które 
realizują dla nas pewne programy.   
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 4 
Ponowne wprowadzenie punktów za aktywność wolontariacką w gdańskich szkołach.  
 
Przewodnicząca Komisji poprosiła przedstawicieli MłodzieŜowej Rady Miasta 
Gdańska o przedstawienie problemu.  
 
Jan Perucki – MłodzieŜowa Rada Miasta Gdańska 
Dostaliśmy sygnał od gimnazjum nr 7 na Oruni o tym, Ŝe prawo do otrzymania 
punktów z wolontariatu zostało odebrane  
 
Szymon Krawczuk- MłodzieŜowa Rada Miasta Gdańska 
Zanim dostaliśmy ten sygnał z gimnazjum dzień po wydaniu zarządzenia odezwałem 
się do kuratorium. Chciałem wyjaśnić przyczynę tych zmian Ŝeby wiedzieć co mogę 
dalej z tym zrobić. Wiedziałem, Ŝe była nowelizowana ustawa o systemie oświaty, 
w której były zapisy dotyczące rekrutacji. Z interpretacji zapisu tej ustawy 
wynikałoby, Ŝe dotychczasowe zasady mogłyby zostać i byłyby zgodne z ustawą. 
Kuratorium twierdziło inaczej, miało teŜ inne argumenty na to Ŝeby te kryteria 
zmienić. Do tej pory były dwa punkty za działalność na rzecz szkoły i 3 punkty za 
działalność 24 godziny udokumentowane na rzecz jakiejś organizacji. W tej chwili 
ten drugi podpunkt został zlikwidowany, a do pierwszego dopisano, Ŝe jest do 
działalność w formie wolontariatu. 3 punkty zostały przeniesione – 2 punkty więcej 
na świadectwo z paskiem, 1 punkt za sukcesy sportowe. Z tego co się dowiedziałem 
w kuratorium rodzice skarŜyli się, Ŝe wolontariat np. w hospicjum jest cięŜszy niŜ 
inne, Ŝe uczniowie próbują wykonywać wolontariat w czasie lekcji. Wiemy, Ŝe były 
jakieś konsultacje z dyrektorami szkół ale dowiedziałem się, Ŝe nie dotyczą całego 
zarządzenia ale jego elementu. Nie mamy informacji jak to wyglądało ze strony 
dyrektorów. Chciałem się jeszcze raz spotkać z panią kurator aby omówić sprawę i 
co tak naprawdę moŜemy zrobić Ŝeby omówić sprawę i co moŜemy zrobić Ŝeby 
uczniowie byli zadowoleni. Ktoś kiedyś wprowadził te punkty Ŝeby przekonać 
młodzieŜ do tego Ŝeby pokazać im, Ŝe wolontariat moŜe być fajny i teraz jednym 
aktem prawnym zostało to zaprzepaszczone.  
 
Filip Górski – MłodzieŜowa Rada Miasta Gdańska 
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Podobnie jak MłodzieŜowa Rada Miasta Gdyni napisaliśmy list do pani kurator, do 
wydziału edukacji w Urzędzie Miejskim, do Ministerstwa Edukacji i Rzecznika Praw 
Ucznia.  
 
Szymon Krawczuk- MłodzieŜowa Rada Miasta Gdańska 
Otrzymane odpowiedzi nie odnoszą się do naszego pytania tylko przytaczają treść 
zarządzenia oraz fakt, Ŝe byłem na spotkaniu. Odpowiedzi były wymijające, 
ministerstwo powołało się na ustawę i rozporządzenie ministra, które zarządza 
stopniowe wygaszanie wolontariatu na terenie całej Polski. Natomiast nasze 
kuratorium zrobiło to od razu i wszystkie wypracowane przez nas godziny zostały 
zaprzepaszczone.  
 
Piotr Kowalczuk – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Natychmiast po uzyskaniu informacji, Ŝe to rozwiązanie nie jest akceptowane przez 
młodych ludzi zwróciłem się wprost do pani kurator w jaki sposób wygaszono te 
punkty. Problem polega na tym, Ŝe chciano wyjść naprzeciw oczekiwaniom Ŝeby nie 
robić liczby godzin odpracowywanych w wolontariacie, tylko Ŝeby one były 
nagradzane tymi dwoma punktami, niezaleŜnie od tego gdzie i ile się pracuje. 
Oczywiście tym samym wylano dziecko z kąpielą bo miało to pomóc a sprawiło, Ŝe 
młodzi ludzie czują się teraz oszukani. Jeden punkt, który został zabrany z 
wolontariatu został przypisany zgodnie z polityką oświatową na ten rok czyli na 
działania szkoły w ruchu, związane ze sportem. Stąd ten jeden punkt się przeniósł 
na osiągnięcia sportowe i stąd pani kurator tak właśnie postąpiła. JeŜeli chodzi o 
konsultacje dokumentu to zgodnie z wytycznymi dotyczącymi tego kto w jaki 
sposób określa obecnie sposoby rekrutacji gmina np. zobowiązana jest do 
porozumienia z dyrektorami przedszkoli, dyrektorzy przedszkoli wspólnie z 
prezydentem ustalają swoje warunki rekrutacji. Na poziomie szkól 
ponadgimnazjalnych takie porozumienie odbywają się z dyrektorami placówek. W 
województwie pomorskim Ŝaden dyrektor placówki nie wniósł Ŝadnych uwag do 
tego zarządzenia. Zarządzenia pani kurator nie moŜna dzisiaj cofnąć gdyŜ zostały 
juŜ przygotowane dokumenty rekrutacji na ten rok. Pani kurator podkreśla, Ŝe 
będziemy pracować nad zmianą tego. Natomiast nie wprowadza się zmian w ciągu 
tego 3-letniego okresu, powinno to obowiązywać uczniów, którzy rozpoczynają 
naukę w klasie pierwszej, na co zwróciłem uwagę co niestety nie mogło być 
uwzględnione w trakcie zarządzenia.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Co my moŜemy zrobić w takiej sytuacji? Czy jako komisja moŜemy wystosować jakiś 
apel do pani kurator Ŝeby w przyszłym roku wrócić do tej wersji, czy pan dyrektor 
juŜ jest na takim etapie, Ŝe to idzie w dobrym kierunku?  
 
Piotr Kowalczuk – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego  
Po zakończeniu rekrutacji będziemy rekomendować dyrektorom Ŝeby w chwili kiedy 
otrzymują dokument do konsultacji Ŝeby się wypowiedzieli, chociaŜby po to 
Ŝebyśmy wiedzieli kto rekomenduje pozytywnie, a kto wnosi jakiekolwiek uwagi. W 
tym przypadku nie było Ŝadnych pytań. Chcemy postawić te same rekomendacje, 
które się pojawiły do pani kurator o przywrócenie tych punktów za wolontariat lub 
teŜ Ŝeby nie były wygaszane uczniom, którzy są w toku edukacyjnym tylko Ŝeby to 
była jasna informacja od pierwszej klasy w danym toku edukacyjnym.  
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Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Korzystając z okazji chciałabym poruszyć sprawę  naszej akcji „Szkoła społecznie 
wraŜliwa”, mamy w tej chwili niewiele zgłoszeń mimo naszych kontaktów, apeli. 
Dziwię się tak małym zainteresowaniem bo ten konkurs daje korzyści dla szkoły w 
postaci nagród. Często słyszymy, Ŝe brakuje ksiąŜek albo jakiegoś sprzętu i teraz 
jest okazja na to zapracować i przy okazji pomóc ludziom.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Wyślemy przypomnienie do wszystkich szkół.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Wracając do sprawy punktów za wolontariat - co trzeba zrobić Ŝeby dostać jeden 
punkt za sport, czy to muszą być jakieś zawody, mistrzostwa?  
 
Piotr Kowalczuk – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
We wszystkich dyscyplinach, które są punktowane. To nie mogą być rozgrywki 
szkolne, to nie jest ten poziom, to muszą być zawody sportowe.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Czy do szkół taka informacja dotarła, czy uczniowie są tego świadomi?  
 
Szymon Krawczuk- MłodzieŜowa Rada Miasta Gdańska 
Jak rozmawiałem z innymi uczniami o tym, to tak naprawdę ode mnie była 
pierwsza taka informacja. Zarządzenie być moŜe ukazało się na stronie kuratorium 
i przekazane dyrektorom szkół.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Postaramy się wspólnie z Komisją Edukacji taki wniosek wystosować, delikatnie 
przypominający o sugestiach ze strony młodzieŜy o przywrócenie punktów.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
A czy wiadomo jak to wygląda w innych miastach?  
 
Szymon Krawczuk- MłodzieŜowa Rada Miasta Gdańska 
W niektórych miastach wygląda to tak samo jak u nas ale na przykład w 
województwie śląskim jest wolontariat stały, ciągły a nie okazjonalny. Bo tak 
naprawdę ten punkt , który jest w zarządzeniu jest dość dyskusyjny i szkoły róŜnie 
go interpretują. Według mnie w świetle tego punktu uczniowie, którzy zbierali 
kiedyś te godziny mogą się czuć poszkodowani.  
 
Nie było więcej głosów w dyskusji, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 5 
Propozycje zmian w pieczy zastępczej (Wnioski pokontrolne dotyczące MOPR) 
 
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
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Ostatnio sytuacja kryzysowa dotknęła pieczę zastępczą. Wiadomo, Ŝe niezaleŜnie 
od organizacji, doświadczenia, jej wielkości, sposobu działania, sytuacje kryzysowe 
mogą dotknąć kaŜdą instytucję. Trzeba umiejętnie rozwiązywać i radzić sobie z tą 
sytuacją kryzysową ale teŜ analizować, wyciągać wnioski aby w przyszłości 
ograniczyć takie sytuacje do minimum. Na jednym z naszych spotkań 
rozmawialiśmy o superwizji dla prowadzących placówki opiekuńczo – wychowawcze 
typu rodzinnego oraz rodzinne domy dziecka. Uruchamiamy superwizje dla 
przedstawicieli prowadzących takie placówki. W tym roku superwizje 
przeprowadzimy wspólnie z Gdańskim Centrum Profilaktyki UzaleŜnień. Pierwsze 
spotkanie odbędzie się 30 kwietnia, na którym specjalista w szczegółach ustali z 
prowadzącymi rodzinne placówki opiekuńczo – wychowawcze typu rodzinnego oraz 
domy dziecka, źródła problemu, będzie się zastanawianiał nad sposobem jego 
rozwiązywania, dochodzenia do tych rozwiązań i wzajemnej wymiany świadczeń. 
Oprócz superwizji Gdańskie Centrum Profilaktyki UzaleŜnień zadeklarowało się do 
przeprowadzenia w tym roku tematycznych szkoleń dla prowadzących rodzinne 
domy dziecka i placówki typu rodzinnego. Tematyka  tych szkoleń będzie określona 
po przedstawieniu tematyki przez prowadzących te placówki. Ta współpraca będzie 
przebiegała do końca grudnia. Natomiast w planie finansowym na kolejny rok 
zaplanujemy na ten cel dodatkowe środki finansowe. Kolejna rzecz – 
wprowadziliśmy czas zadaniowy dla pracowników pieczy instytucjonalnej Ŝeby 
pracownik w danej placówce był w godzinach popołudniowych, wieczornych bądź w 
dniach wolnych od pracy. Kolejna rzecz – uruchomiliśmy telefon zaufania dla dzieci. 
Uczestniczyłam w tym równieŜ osobiście, byłam we wszystkich placówkach,  
spotykałam się z dziećmi. Rozmawiałam z nimi o sytuacjach w placówce, mówiłam 
im, Ŝe są osoby, które są w stanie pomóc i zareagować bardzo szybko i natychmiast. 
JeŜeli tylko dziecko będzie uwaŜało, Ŝe jest mu źle i Ŝe potrzebuje takiej pomocy. 
W pierwszym miesiącu było kilka telefonów gdzie młodzi ludzie mówili wprost, Ŝe 
chcieli sprawdzić czy to działa. Na tę chwilę nie ma takich  telefonów  Ŝebym 
mogła mówić o jakiejś skali. Kolejna rzecz – ogłosiliśmy przetarg na 
przeprowadzanie diagnoz psychofizycznych dla dzieci. W pieczy rodzinnej 
zatrudniliśmy trzech koordynatorów od 1 kwietnia. Na szeroką skalę prowadzimy 
kampanię pozyskiwania kolejnych kandydatów na rodzinę zastępczą. Jesteśmy 
przygotowani do przeprowadzania szkoleń bo mamy  4 swoich trenerów, których 
wyszkoliliśmy zgodnie z zaleceniami ministerstwa. Została uruchomiona w tym roku 
kolejna grupa, liczymy, Ŝe znajdą się osoby chętne, które do tego szkolenia 
przystąpią. Zwiększamy liczbę rodzin pomocowych, mówiliśmy, Ŝe mamy 17 rodzin 
pomocowych, ubiegły rok 2013 zamknęliśmy na poziomie 22 rodzin pomocowych. To 
są rodziny, które wspierają rodzinę zastępczą, rodzina zastępcza ma prawo do 
urlopu, ma prawo do wypoczynku Ŝeby nabrać siły. Rodziny pomocowe muszą 
przejść to samo szkolenie co rodziny zastępcze. Jest to dobra okazja dla rodzin 
pomocowych Ŝeby przyjrzeć się czy w przyszłości chcą pełnić funkcję rodzin 
zastępczych. Oprócz rozwijania grup wsparcia, które są odpowiedzią na potrzeby 
zgłaszane rodzin zastępczych i przygotowywane tematycznie, zatrudniliśmy 
specjalistów typu psycholog, psycholog dziecięcy, psycholog do badania 
kandydatów na rodziny zastępcze. Rozwijamy kompleksowe wspieranie rodziny, 
które dotyczy rodzin w środowisku oraz rodzin w środowisku nad powrotem dziecka 
z pieczy zastępczej do rodziny. Mamy równieŜ projekt „Start w dorosłość” gdzie 
pozyskane środki adresowane są wprost do wychowanków pieczy zastępczej, do 
pracy, edukowania ich, aktywizowania umiejętności odnalezienia się w obecnej 
rzeczywistości na rynku pracy po usamodzielnieniu się i wyjściu z pieczy 
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zastępczej. Przedstawiłam w zarysie opis zadań, które nam ustawowo są 
przypisane, i w którym realizujemy dodatkowe działania wzmacniające Ŝeby 
uniknąć, Ŝeby zminimalizować jakiekolwiek pojawiające się problemy w przyszłości 
i na tę chwilę.  
 
Jacek Teodorczyk – członek komisji  
Jak często zdarzają się przypadki powrotu do swoich biologicznych rodzin?  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Niestety muszę odpowiedzieć ze smutkiem, Ŝe są rzadkie to przypadki, od 10 do 20, 
ale niekiedy się zdarza powtórna trauma, Ŝe na kilkanaście miesięcy dzieci wracają 
ale jest powrót rodziców do uzaleŜnienia i dzieci wracają do nas. Ale muszę tu 
powiedzieć rzecz pozytywną – ustawa o wspieraniu rodziny, wbrew wszystkiemu, Ŝe 
nie ma wystarczających środków pozwala na uruchomianie i tworzenie 
dodatkowych narzędzi, uruchamianie to  jest proces, zanim to się wszystko 
zadzieje ale juŜ widzimy współpracę partnerów i wspólnego działania na rzecz 
rodziny i być moŜe te efekty liczbowo będą większe.  
 
Przemysław Ryś – członek komisji  
Ci superwizorzy są wypoŜyczeni z Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień?  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Tak, nam zaleŜało Ŝeby to przeprowadzili profesjonaliści. Superwizorzy to są 
certyfikowani specjaliści, Ŝaden superwizor nie będzie działał na rzecz instytucji, w 
której superwizję dla danej grupy pracowniczej przeprowadza, tylko będzie działał 
wyłącznie dla tych, dla których tą superwizję przeprowadzi, zgodnie z etyką i 
wszelkimi zasadami, bo zostałby pozbawiony praw do wykonywania tego.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Domniemam, Ŝe te propozycje są jak najbardziej korzystne i potrzebne. Ale 
chciałbym poznać treść protokołu pokontrolnego kontroli, którą przeprowadził 
wojewoda.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
MoŜna się z nimi zapoznać na stronie miasta. Była na ten temat równieŜ 
konferencja prasowa, zawiesiliśmy na stronie dopowiedź prezydenta na kaŜdy 
wniosek pokontrolny. Dzisiaj byłyśmy na rozmowie z inicjatywy pana wojewody i 
będzie przygotowane równieŜ pismo pana wojewody zamykające sprawę na pismo 
pana prezydenta czyli ustosunkowanie się do tego w jaki sposób miasto na te 
wnioski pokontrolne odpowiedziało.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Chciałabym wrócić jeszcze do tego tematu w maju  bo pewnie będzie juŜ wtedy 
odpowiedź wojewody. A teraz od teorii do praktyki - my tak wszyscy zabiegamy o 
rodziny zastępcze a potem się okazuje, Ŝe nie zawsze umiemy o nie dbać. Mam 
przykład rodziny zastępczej, która przejęła opiekę nad chłopcem, chłopiec pięknie 
się zaklimatyzował w środowisku, jest cenionym piłkarzem, chodzi do szkoły 
podstawowej, z tym, Ŝe babcia ma sprawie niezalegalizowanego mieszkania. Byłam 
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w jej sprawie juŜ u wszystkich i okazuje się nie moŜna jej pomóc w sprawie 
mieszkaniowej i trzeba będzie dziecko przenieść do nowej dzielnicy. Rodziny 
zastępcze, które my tak pięknie opisujemy i dbamy o nie a tu proponuje się 
mieszkanie gdzie nie ma kabli elektrycznych, nie ma umywalki,  nie ma toalety, 
jest grzyb. Jestem bezsilna w takich sytuacjach bo wszyscy staramy się pomóc ale 
napotykamy na bariery.  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
My równieŜ interweniowaliśmy w tej sprawie ale równieŜ chciałam dodać, Ŝe to 
jest rodzina zastępcza spokrewniona gdzie osoba, która otrzymała postanowieniem 
sądu opiekę funkcjonowała wcześniej w takim środowisku, nie my odpowiadaliśmy 
za jej warunki, my staramy się jej pomóc ale to będzie zaleŜało tylko od miasta na 
ile moŜe dać jej lepszy lokal i będziemy sobie radzić dalej z tą sytuacją.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Chodzi tylko o to, Ŝeby ona została. To jest wyjątkowa sytuacja, ona nie wymaga 
wiele, chce po prostu zostać w tym mieszkaniu, albo przynajmniej w tej dzielnicy.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Przyjrzę się bliŜej tej sprawie.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Dziękuję, do tego tematu wrócimy za miesiąc. Przechodzimy do kolejnego punktu.  
 
     PUNKT 6 
Podsumowanie działań Pełnomocnika Prezydenta Miasta Gdańska  
ds. Seniorów  
 
Gabriela Dudziak – Pełnomocnik Prezydenta ds. Seniorów przedstawiła 
informację, która stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Ze względu na cięcia budŜetowe nie znalazła się pozycja „Miejski Bal Seniora”, w 
związku z tym chcę zaproponować następujący wniosek: 
 

„W związku z licznymi sygnałami od Seniorów, którzy obawiają się, Ŝe w tym 
roku z powodu braku zarezerwowanych środków w budŜecie nie odbędzie się 
tradycyjny Miejski Bal Seniora , Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia RMG 
zwraca się z ogromną prośbą do Pana Prezydenta, o znalezienie środków  na 
dofinansowanie w kwocie 35 tys. zł tej waŜnej dla środowiska osób starszych 
imprezy.” 

 
Komisja przystąpiła do głosowania.  
 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” przyjęła powyŜszy wniosek. 
 

WNIOSEK NR 51-08/37/08/2014  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
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Chciałam zapytać o ten projekt „Kierowca 50+”, czy są jakieś raporty mówiące o 
tym, Ŝe coś złego się dzieje z tymi kierowcami? Na jakiej podstawie wygenerowali 
państwo grupę kierowców po 50 roku Ŝycia?  
 
Gabriela Dudziak – Pełnomocnik Prezydenta ds. Seniorów 
Wersja pilotaŜowa polegała tylko na zbieraniu chętnych. Mamy sieć mailingową, 
takŜe z klubu seniora, gdzie zbieraliśmy chętnych do tego projektu. Niestety 
cokolwiek byśmy nie powiedzieli, to jednak wyniki badań nie tylko w Polsce 
pokazują, Ŝe liczba wypadków jednak wzrasta w tym wieku. To są projekty 
profilaktyczne. W projektach unijnych wszystkie projekty 50+ są po to  Ŝeby mieć 
ten aspekt profilaktyki, natomiast ile byśmy nie mieli szkół, to tyle będzie teorii na 
temat tego kiedy zaczyna się starość. My przyjmujemy średnio wiek emerytalny. To 
jest projekt adoptowany więc nie moŜna go zmienić. Niemniej lepiej dowiedzieć 
się w wieku 50 lat, Ŝe za 10 lat będę wolniej reagował. Jest propozycja na 30 osób, 
w pilotaŜowej pierwszej części było 15 osób.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 7 
Sprawozdanie z działalności MOPR za rok 2013 oraz ocena zasobów pomocy społecznej 
za rok 2013 wraz z rekomendacjami. 
 

Sprawozdanie z działalności MOPR za rok 2013 
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
przedstawiła sprawozdanie, które stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Na jakie zadanie zabrakło pieniędzy na realizację? Czy są takie zadania, czy moŜe 
wszystko udało się wykonać?  
 
Janina Liedtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie  
W ramach budŜetu mieliśmy zaplanowane zadania, jeśli się zdarza, Ŝe planujemy 
mniej np. kwotę zasiłków, to nie pomijamy nikogo natomiast zmniejszamy (…), ale 
w najwaŜniejszych rzeczach jak usługi opiekuńcze, piecza zastępcza staramy się 
patrzeć w jakich dziedzinach być moŜe coś nam zostanie Ŝeby uzupełnić.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Ale coś państwo dorzucacie do nowego budŜetu, jeśli są te zadania które zostały 
okrojone Ŝeby dostać większą pulę?  
 
Janina Liedtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie  
Zawsze występujemy o większą pulę i potem w drodze negocjacji ze skarbnikiem 
próbujemy jakoś to spiąć.  
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Dodatkowo jeszcze pozyskujemy z projektów, w zeszłym roku było z nich 6,5 mln 
zł.  
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Janina Liedtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie  
Bardzo teŜ liczymy na ten unijny projekt systemowy, on trwał w latach 2008-2013  
i się zakończył. Być moŜe od przyszłego roku napiszemy ten projekt i dostaniemy 
pieniądze. Zawsze to duŜy zastrzyk, bo te 6 mln rocznie dostawaliśmy tylko z tego 
jednego projektu.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Chciałam jeszcze zapytać o osiedle na Sitowiu, jak wygląda sprawa przekazywania 
mieszkań osobom, które weszły juŜ w usamodzielnienie?  
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Mamy juŜ pierwsze usamodzielnienia. Wcześniej były indywidualne 
usamodzielnienia, osoby w trakcie projektu „Sitowie” usamodzielniały się w ten 
sposób, Ŝe same wynajmowały sobie mieszkanie ale nie wszystkie osoby sobie w ten 
sposób poradzą, i tym które sobie nie radzą staramy się pomóc. Pierwsze nasze 
duŜe usamodzielnienie miało miejsce na początku tego roku. Miasto przekazało na 
cel tego usamodzielnienia duŜe 140-metrowe mieszkanie, przeznaczone dla 6 osób. 
To mieszkanie zostało wyremontowane ze środków Gdańskiego Zarządu 
Nieruchomości Komunalnych, jest tam 6 oddzielnych pokoi, kaŜdy pokój zamykany 
jest na klucz, kaŜdy został swoją własną umowę najmu, to nie jest mieszkanie 
projektowe ale mieszkanie mające status mieszkania socjalnego. Na początku tego 
roku 6 podopiecznych z osiedla „Sitowie” się przeprowadziło, są to osoby  
z  niepełnosprawnością Intelektualną, zaburzeniami psychicznymi. Ostatnio dwie 
matki z dziećmi dostały propozycje mieszkań z Wydziału Gospodarki Komunalnej  
i najprawdopodobniej do tych mieszkań w najbliŜszym czasie się przeprowadzą. 
Jedna pani przejęła mieszkanie, druga jest w trakcie procedowania przyjęcia tego 
mieszkania. Ostatnio odbyło się spotkanie z panem prezydentem Lisickim, w 
którym wzięli udział przedstawiciele GZNK i WGK oraz MOPR. Ustaliliśmy, Ŝe 
będziemy raz na pół roku przekazywać taką listę potrzeb mieszkaniowych, 
przedstawiać do WGK i wspólnie z przedstawicielem MOPRU, przedstawicielem 
Rady Miasta, będziemy tę listę weryfikować i ustalać które z osób powinny 
oczekiwać na lokale socjalne.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Był równieŜ taki etap programu kiedy wszystkie kobiety z dziećmi zostały 
wyprowadzone z ośrodków dla bezdomnych kobiet z dziećmi. Jaki jest dalszy los 
tych kobiet?  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodziny  
Kontynuujemy doświadczenia z projektu, w ramach konkursu z ubiegłego roku 4 
mieszkania w czasie trwania projektu pozyskane od miasta. Zlecieliśmy organizacji 
pozarządowej pracę z matkami. Organizacje pozarządowe przekserowały osoby 
bezdomne ze schroniska z dziećmi do tych 4 mieszkań, prowadzą kompleksową 
współpracę ze specjalistami. Niektóre z tych osób podejmują pracę, większość z 
nich podjęła prace ale są jeszcze wspierane przez nas.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
A jak się układa współpraca z tymi paniami? Czy to jest cięŜka praca?  
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Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodziny  
Te osoby straciły mieszkanie więc musimy dbać o zabezpieczenie im podstawowych 
potrzeb – bezpieczeństwa, potrzeby akceptacji i inne, atmosferę do odbudowania 
podstawowych relacji oraz umiejętności funkcjonowania. JeŜeli osoba jest 
zdeterminowana nad usamodzielnieniem i współpracuje bardzo chętnie to droga 
jest łatwiejsza. Trudniej jest z motywacją osób, które przyzwyczaiły się do 
instytucji i do tzw. minimum, mają dach nad głową, jedzenie i to im wystarczy. 
DąŜymy do ich usamodzielnienia, do uniezaleŜnienia się od instytucji. Podobnie jest 
w przypadku samotnych męŜczyzn. Wspólnie z organizacjami wypracowaliśmy 
projekt pracy z osobą bezdomną, równieŜ polegający na kompleksowym 
wspieraniu, do minimum ograniczanie wspierania instytucji. Zapisy ustawowe 
mówiące o tym, Ŝe gmina ma obowiązek zapewniania schronienia i gorącego 
posiłku, sprawiły przyzwyczajenie się do instytucji. Wszystkie osoby zdrowe, zdolne 
do aktywizowania są wspólnie z organizacjami aktywizowane.  
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Nie ma porównania podejście w placówce, a w takim lokalu dlatego Ŝe tu kobieta 
musi wziąć odpowiedzialność. Asystent pilnuje i wspomaga ale nie jest w stanie być 
przy niej cały czas więc musi ugotować, musi wziąć odpowiedzialność za siebie i 
czasami własne dzieci. Natomiast w placówce ustawia się zawsze w roli wygodnej, 
roszczeniowej.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Ile mamy kobiet z dziećmi, które chciałyby się usamodzielnić?  
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
W tej chwili jest ich kilkanaście. Ale nie moŜna tych wszystkich osób ustawić w 
jednym rzędzie jako osoby wymagające jednakowego wsparcia. Są to ogromnie 
trudne procesy i kaŜdy jest bardzo indywidualny.  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodziny  
Chciałabym jeszcze dodać, Ŝe dostaliśmy z Wydziału Gospodarki Komunalnej 
kolejną propozycję mieszkania na ul. Piastowskiej dla usamodzielnianych kolejnych 
wychowanków i dodatkowo z ministerstwa pracy i polityki społecznej pozyskaliśmy 
w ramach projektu na budownictwo socjalne środki na przyprowadzenie remontu w 
tym mieszkaniu. TakŜe w tym roku będą kolejne usamodzielnienia w Sitowiu.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Chciałabym przejść do kwestii osób niepełnosprawnych, bo jest problem, który 
wraca do nas we wszystkich interwencjach. Wiem, Ŝe to jest niezaleŜnie od MOPRu.  
Ponawiam nasza stałą prośbę Ŝeby w miarę moŜliwości na turnusy rehabilitacyjne e 
mogli jeździć dorośli. Dlatego proszę o uwzględnienie tego przy następnym 
rozdaniu pieniędzy pefronowskich.   
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Jest jeszcze taka sytuacja, Ŝe osoby dorosłe niepełnosprawne korzystają częściej z 
turnusów rehabilitacyjnych sanatoryjnych oraz z rehabilitacji na oddziałach 
rehabilitacyjnych, które przyjmują zabiegi samodzielnie.  A poza tym to nie jest 
tylko kwestia naszego spojrzenia na sprawę ale równieŜ takiego, które reprezentują 
wszystkie samorządy. Podmioty organizujące turnusy rehabilitacyjne dla dzieci 
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organizują je w konwencji rehabilitacyjnej pełniejszej aniŜeli jako te, które 
startują jako realizujące rehabilitacyjne turnusy dla dorosłych. To są takie 
towarzyskie wyjazdy i tam tej pracy rehabilitacyjnej zbyt wiele nie ma. W tej 
chwili jest sytuacja w PFRONie taka, Ŝe jest rozwaŜana zmiana ustawy, termin jest 
do końca 2014 roku i z tych przesłuchów, które mamy z komisji krajowej, z 
krajowej rady konsultacyjnej ten rok jest takim rokiem wyczekiwania na zmiany, 
które się powinny pojawić. W związku z tym myślę, Ŝe jeśli na tej końcówce roku 
pojawi się jeszcze jakaś dokładka pefronowska, to wówczas jest łatwiej o takich 
osobach pomyśleć poniewaŜ ta druga część roku jest dla dorosłych lepsza. Dzieci 
staramy się zmieścić w przerwach szkolnych. Spróbujemy wziąć to pod uwagę.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Kolejna rzecz – były wdraŜane pilotaŜowe kluby samopomocy, ile z tych klubów 
przekształciło się w takie pełnoprawne kluby?  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodziny  
Wszystkie.  

Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2013 wraz z rekomendacjami. 
 
Magdalena Malczewska – Wydział Rozwoju Społecznego, Referat Analiz i Strategii 
przedstawiła informację, która stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  
 
Nie było Ŝadnych pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 8 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała o następującej korespondencji: 
- od Fundacji Hospicyjnej z prośbą o wsparcie finansowe organizacji spotkań 
prozdrowotnych dla mieszkańców Gdańska pod nazwą „MoŜesz poradzić sobie  
z rakiem”, oraz wydania drugiej edycji płyty relaksacyjnej dla osób dotkniętych 
chorobą nowotworową, 
 
Ustalono przesłanie pisma Fundacji do pani prezydent Kamińskiej z prośbą  
o pozytywne ustosunkowanie się do oczekiwań Fundacji i udzielenie 
dofinansowania w wymienionych działaniach.   
 
- pismo od Zespołu Szkół Ogólnokształcących nr 5 w Gdańsku z prośbą  
o modernizację szkolnej świetlicy socjoterapeutycznej.  
 
Ustalono przesłać w/w pismo do pani prezydent Kamińskiej z prośbą  
o rozpatrzenie.  
 
Na tym posiedzenie zakończono. Godz. 18:15.  
 
        Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych  
       i Ochrony Zdrowia 
 
      Beata Dunajewska – Daszczyńska 
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Protokołowała:  
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska 


